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1Francisco Genaro Ángel, aoque Salustiano Portela Pazos no seu traballo "Apuntes para la historia de la Isla de Ons" nomea como capataz das obras 
de defensa. era un potentado catalán que posuía (l 81 O), entre outros moitas propiedades na cidade, o Pazo de Lourizán e varias fábricas de salga na 
ría de Aldán. Pola súa propiedade en Lourizán puido vira amizade co cura de Salcedo e de aí que este acudise a el solicitando axuda económica. Á 
vez, Genaro Ángel podía ver en Ons, como ocorreu posteriormente, moitas posibilidades de negocio con posible instalación de fábricas de salga nesa 
Illa, de aí que puxera moito interese en facer aportacións económicas, sempre e cando, conseguira beneficios a curto ou medio prazo. 

FALLA ECONÓMICA. ACCIÓNS DE PRIMEIRA CLASE. FRANCISCO GEN ARO ÁNGEL 
Aínda que parece que as obras ían a un ritmo normal, deducimos da documentación consultada que, por mor dos 

enormes gastos que a Junta de Armamento tiña pola fortificación iniciada pola costa das rías Baixas, o problema económico 
para sufragalas ía en aumento. Foi así que, ao ver que as peticións económicas que facía o Sr. Salvador Gil á Junta cada vez 
ían diminuíndo, reuniuse cos responsables co fin de buscar unba solución. 

Chegado un punto e co fin de poder seguir sufragando as obras xa comezadas e que non quedara esta parte da costa 
sen defensa, ternos que pensar, polos acontecementos que van vir despois, que D. Salvador López Gil, que era tamén cura- 
párroco de Salcedo (Pontevedra) coñecía ao potentado catalán, afincado na cidade do Lérez, Francisco Genaro Ángel', ao 
que debeu propoñer a idea de participar econornicamente na fortificación de Ons a cambio dalgún proveito. 

COMEZAN AS OBRAS 
Aprobado pola Junta de Defensa o plano das obras e a súa realización, o comisionado con plenos poderes, D. 

Salvador López Gil, cura párroco de Sanxenxo, comezou, xunto co enxeñeiro Cossio, a procura de persoal e do material 
necesario para comezar de inmediato. 

O primeiro atranco co que se atoparon foi a falla dun porto adecuado para o desembarco de persoas e material, 
problemática que expuxeron á Junta, dando esta as ordes para a construción dun peirao axeitado ás necesidades. Deseguido 
buscaron lugar para albergar aos obreiros, construíndo pequenos barracóns preto do que hoxe coñecemos como o barrio de 
Curro e, parece ser, aínda que o dato é un pouco confuso, que tamén axeitaron algúns restos de vivendas diseminadas po1as 
proximidades e que se atopaban en estado ruinoso. 

A medida que comezaban os traba1los, íase modificando a idea que expuxera Cossio no primeiro plano, buscando 
mellor posición para emprazar as baterías e mirando que a orografía 
do terreo facilitara a súa construción, sen ter que facer longos 
traslados de pedra e outros materiais. 

Decidiron, oun prirneiro intre, dedicarse ás programadas para 
as zonas, hoxe chamadas, de Curro e de Pereiró, deixando para 
máis adiante as outras <lúas das zonas, hoxe chamadas, de Melide- 
Centulo e a que se ía instalar na zona oeste, probablemente, na 
coñecida actualmente como Alto do Vixía enriba da praia de pedras 
de Liñeiros. 

A de Pereiró non se moveu do lugar programado por Cossio, sen 
embargo a de Curro decidiron instalala un pouco máis ao norte, nun 
saínte pedregoso que facilitaba a súa construción pola pedra existente 
no lugar e pola boa visibilidade que tiña tanto cara ao norte como ao 
sur, e así, de dispoñer dos canóns de calibre 24 defenderían a entrada 
polo norte mentres non estivera instalada a que se programara ao 

nordeste (preto da praia de Melide á caída do monte Centulo) e cara ao sur, ata o illote coñecido hoxe como Laxe do Crego 
ou quizais ata os coñecidos como Cons Pequenos, fronte a praia de Canexol, dificultando as posibles entradas ás praias 
de desembarco de Melide polo nordeste e Area dos Cans e Canexol polo sueste. O de Pereiró quedaría emprazado para 
defender a entrada polo sur entre a Illa de Onza e Ons. 

No número anterior miramos o por que da necesidade de fortificar a llla de Ons por parte da Junta Superior del Reino, a quen 
nomearon comisionado, que enxeñeiro se encargou de facer o primeiro plano e os procedementos a levar para o comezo das 
obras. Neste número 23 seguiremos coa historia destas construcións, a aparición do Cabido catedralicio como dono de Ons, 
accións de primeira clase e Francisco Genaro Ángel, os problemas para rematalas e a súa final paralización. 

Por: Celestino Pardellas de Blas 
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BATERIAS DE DEFENSA 
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"NECESIDADES ECONOMICAS E BUSCA DE SOLUCIONS º 



En este cabildo se ha visto oficio de la Junta Provincial 
de esta Ciudad fecha treinta de ju! io en que inserta otro 
de Dn. Salvador López Gil Cura de Sn Jenjo, relativo 
a que se halla entendiendo en la fortificación de las 
Y sla de Ons, en que ya están construí das algunas casas 
terreñas para albergue de los operarios, y manifiesta 
que muchos se retraen del Proiecto de Población por 
la consideración del Dominio territorial - Que tiene 
positivas noticias de que corresponde al Cabildo de esa 
Sta. Yglesia, pidiendo que a este se le pase oficio para 
que tome a su cuidado la fortificación y población, o 
disponga la cesión del terreno, en el modo y forma 
mas conveniente y proporcionada, y que asegure en 
lo subcesivo la utilidad de los nuevos Pobladores - Y 
se acordó que los señores Méndez, y Ortega examinen 
estos particulares, ynformen al Cabildo, y también lo 
que pueda y deva contestarse. 

Ante as necesidades económicas e despois 
das investigacións feítas por D. Salvador L. 
Gil que descubre que Ons pertence á igrexa 
compostelán, a Junta de Defensa escribe ao 
Cabido catedralicio para iniciar as conversas en 
vistas a que este sufrague as obras ou que permita 
a parcelación e uso das fincas de Ons a cambio 
dun pago por parte dos interesados. Estes cartos 
se investirían nas obras. 

O Cabido, en reunión de 2 de agosto de 181 O 
acorda: 
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Santiago 22 de agosto: El supremo gobierno ha pensado en que se formen 
depósitos de pertrechos de guerra en puntos seguros de las asechanzas del 
enemigo, donde puedan también guardarse los archivos y otros objetos preciosos, 
y que sirvan de asilo a los beneméritos de la patria perseguidos por los agentes 
del tirano. Las islas de Galicia ofrecen singular proporción para ello; y así es 
que por real orden se están fortificando las de Sías o Bayona. La de Ons, aunque 
despoblada al presente, es la mas apta de todas por su situación local y otras 
circunstancias que reúne, de las que bien instruida la Junta superior de ese reyno, 
a presentación de D. Salvador López Gil, cura párroco de San Ginés de Padriñán, 
en 2 de marzo próximo pasado, mandó proceder a su fortificación por medio 
de una suscripción voluntaria patriótica; y á este efecto comisionó con amplias 
facultades a este zeloso párroco, baxo la intervención y conocimiento de la junta 
de armamento de esta ciudad y su provincia. franquó de las dehesas reales las 
maderas necesarias, y proporcionó artillería. no dudando de que los honrados 
y zelosos patricios instruidos de los extraordinarios gastos que exige la defensa 
de la patria, y de los males que por falta de previsión afligieron á Galicia en la 
pasada irrupcion contribuirán gustosos a realizar tan importante designio. Los 
primeros pasos del comisionado fueron proporcionar albergue á los operarios, 
reedificando con este objeto, y el de almacenar víveres, varias casas de la antigua 
población, y la capilla mayor de la iglesia parroquial para no privarlos del 
consuelo de oir misa en los días festivos; todo ello con anticipaciones hechas por 
D. francsico Genaro Ángel, vecino de Pontevedra, a quien se nombró tesorero 
de la suscripción, sustituyéndose su comisión para mayor comodidad de los 
suscriptores, en Orense a D. Alonso Perez Bobo, en la Coruña a D. Francisco 
Guerra y en Santiago a D. José Roig. Como la fortificación y población son 
dos partes inseparables de este establecimiento, y el terreno de la isla ofrece 
grandes recursos de subsistencia y mucha comodidad para el cultivo, siendo 
como es abundante de aguas saludables, sumamente fértil y capaz de producir 
más de 20000 ferrados de todo grano y otros frutos en la extensión de casi una 
legua que contiene; esta junta asegurado la propiedad de dicho terreno, baxo un 
moderado canon en beneficio y recompensa de los suscriptores a la fortificación 
a proporción de lo que contribuyan. 

(Nº66. Págs. 647- 649) 

LA GAZETA DE LA REGENCIA DE ESPAÑA E INDIAS 
DEL MARTES 11 DE SEPTIEMBRE DE 1810 

En reunión do Cabido de 29 de outubro de 
1810, dáse lectura ao ditame dos comisionados, 
e despois de tratado o tema e votado, escriben: 
··... que antes de todo se aberiguase quien fuese 

el verdadero dueño de la Ysla, y que si resultase serlo el Cabildo se permitiese la población, dandose las tierras en 
enfiteusis al Foro según los disponen las constituciones de esta Santa Yglesia. añadiendo el Sor. Saines que dé contrario 
procedimiento protestaba la nulidad a quanto se hiciese." 

As negociacións seguían, aínda que os terreos illáns xa foran parcelados e, unha boa parte, xa mercados en accións. 
Deducimos que estás parcelas (logo chamadas Accións) eran de <lúas clases e polo tanto con diferentes tipos de renda a 
pagar. Unha boa parte foran mercadas por Genaro Ángel e el permitía a instalación de familias nelas baixo unha renda 
(alugueiro) estipulado entre as partes. Outras, quizais as menos produtivas ou afastadas do que, poderiamos chamar, o lugar 
de traballo (baterías), as vendía ou alugaba D. Salvador L. Gil no nome da Junta de Armamento. 

Pero seguía sen estar clara a propiedade e tanto uns como outros receaban dos problemas que podería traer á larga esta 
circunstancia. 

En reunión de Cabido de seis de novembro de 1810, trátase o oficio que a Junta de Comisión de Armamento de 
Santiago lles fixera chegar, recordándolles a súa oferta de formalizar o Foro de terreos das Illas de Ons e Onza, baixo un 

Aínda que os datos son un pouco confusos para estes primeiros inicios de parcelación das terras illáns, coidamos que 
debeu ser Gi:::11c1rv Á11gel o que propuxo a Salvador L. Gil a división da Illa en parcelas, se Hes puxera un prezo e que foran 
adquiridas por todo aquel que quixera, ao carón de traballar nas obras de defensa, vivir en Ons e cultivar as súas produtivas 
terras. Coido, que aínda sen ter clara a propiedade da Illa e se ía a ser posible esta parcelación, Genaro Ángel aportou unha 
boa cantidade de cartos e mercou un bo número desas parcelas, aquelas que tiñan boa posición para os seus proxectos 
pesqueiros e as que se consideraban máis produtivas. 

Na "Gazeta de la Regencia de España e Indias" sae publicado con recensión de Santiago a 28 de agosto de 1810, 
esta nova: 
Por esta nova podemos comprobar que antes de que estiveran claras as negociacións co Cabido para a parcelación de 

Ons, xa Genaro Ángel aportara uns cartos para as 
obras. 
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A falla de cartos, as dificultades para conseguir o armamento necesario, os problemas de traballar nunha illa afastada 
do continente con importantes problemas de subministro, a falta dun peirao adecuado, ... , e cunha poboación que case se 
dedicaba roáis aos traballos agrícolas para poder subsistir que ao traballo nas baterías, provocaban un lento proceso de 
fortificación que rematará, como miraremos no seguinte número por falta de espazo neste, nun abandono das obras e no 
xurdir de novos problemas relacionados co pago das accións e coa propiedade da Illa. 

" ... como las subscripciones no producen todos los caudales que la experiencia acreditó precisos y este objeto por las circunstancias de su 
situación y falta de recursos, que solo se hallan en el continente, se hace preciso, corno a boca expuse a V.E. , en que se digne dispensarme 
las luces y medios eficaces, propios de su sabia presentación y notorio patriotismo, a fin de que no se entorpezan ni abandonen una obra tan 
conducente al bien general del Reyno y aun de la Nación ... 

De aquí podemos sacar en conclusión que el actual peirao de Ons tivo as súas orixes nos anos 1810/11. 
Interesante noutro dos oficios que envía o comisionado á Junta na primavera de 1811, é que volve a recalcar a falla 

económica, dicíndolles: 

... que delas quatro Baterias designadas bajo el modelo que he manifestado, se halla una, que es la principal, próxima a su conclusión por lo que 
corresponde a cantería y otra ya fuera de cimientos. El almacén de polvora (aunque no la bóveda) edificado en la parte mas distante y fuera de los 
fuegos de la Mar ... , y el Muelle que debe constar de 112 varas castellanas de largo, se halla ya en la extensión de algo mas de 90 con el ancho de 
cinco y a la altura de 18 cuartas ... 

En este Cabildo dieron quenta los señores Dean y Magistral 
del resultado de sus operaciones quanto a la visita de las 
Yslas de Ons y Onza, por misión de cultivo a los Accionistas 
que quisiesen establecerse en ella; y manifestando su 
dictamen acerca de las condiciones con las que se debía 
hacer el Foro ó Foros que se reducen a la reserva del terreno 
para edificar desde el regato que forma el agua de la Fuente 
de los Yngleses acia el Pozo que está pegado al Castillo de 
en medio llamado de San Salvador; y desde la mar tirando 
al Poniente, basta el principio de la Cuesta donde concluye 
la línea de población trasada por el Yngeniero Cossio: cuio 
terreno para evitar dudas en lo subcesibo se debe señalar por 
baras al tiempo del otorgamiento del Foro; y además contiguo 
a este el correspondiente a una de las doscientas acciones de 
primera clase excepto el de la población que vaya señalando 
- Que los subcritores reconozcan el Dominio del Cabildo con 
el moderado canon de medio real por acción y pagando el 
Laudemio señalado por ley; y que Comisionado en nombre 
de todos los subcritores concurra á otorgar la correspondiente 
escritura - Y conformándose el Cabildo con el Dictamen de 
dichos Señores Dean y Magistral - Acordó se haga el Foro 
o Foros bajo las condiciones expresadas; y se conteste a la 
comisión Provincial de esta ciudad para que lo haga entender 
al Comisionado - Y se abonen en el Quento a dicho señor 
Magistral veinte días que ocupó en esta Comisión. 
Con lo cual se hubo por concluso este cabildo que ofrecio 
firmar el Sor. Dean por si y los demás señores según 
costumbre de todo lo qua! doy fe= 

A solución chegou en reunión do Cabido de 
14 de xaneiro de 1812, case dous anos despois de 
que comezaran as obras e xa estiveran concedidas e 
cobradas a maioría das parcelas-accións. Deixa claro 
cales deben ser os terreos que non se poden parcelar 
e que quedarán para o que a igrexa coide convinte. O 
Cabido contesta: 

Coa firma do Cabido, propietario de Ons, e sabendo xa o 
canon que este poñia, as operacións de compra de accións puideron 
levarse a cabo con máis lixeireza, fiabilidade e legalidade e así 
conseguir os cartos necesarios para seguir coas obras. 

Parece ser que o canon imposto polo Cabido era pagado 
polos accionistas ao comisionado Salvador L. Gil. No caso de 
Genaro Ángel, pagaba el, sen cobralo ás familias que tiña de 
alugueiro nalgunhas das parcelas conseguidas. 

Mentres, as obras continuaban a un ritmo lento, xa que 
había moitas dificultades para conseguir materiais e moitas máis 
para transportalas e depositalas na Illa nos meses de invemía por 
mor dos fortes temporais e falta de infraestrutura portuaria. 

Estas problemáticas meteorolóxicas favoreceron e 
primaron a necesidade da construción dun peirao. En oficio 
enviado polo comisionado Salvador L. Gil á Junta, o 25 de xuño 
de 1811, para informarlle de como van as obras, dilles: 

moderado canon. Nese oficio enviado ao Cabido, informáballes de que se xuntaran diversas accións, pero que os accionistas 
receaban entrar con elas en subscrición temendo que o Foro lles cargara un canon excesivo, retraendo este problema a que 
se ampliasen roáis accións. 
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